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„A JATE-t nem féltem a versenytől 
Dr. Rácz Béla az egyetem helyzetéről 

w 

• Nem túl hálátlan dolog 
pont a tanévkezdet sűrű-
jében két hónapig rektor-
nak lenni? 
- Az vagy nem, az egyetemi 

statútum szerint a rektor távol-
létében az általános rektorhe-
lyettes látja el az intézmény 
vezetői teendőit. A Művelődési 
Közlöny szeptember l-jei szá-
mában megjelent a pályázati 
kifrás a JATE rektori tisztsé-
gére, 30 napos a benyúj tás i 
határidő, reményeim szerint az 
Egyetemi Tanács október 13-i 
ülésén már t á rgya lha tunk a 
jelöltekről. A jogszabály sze-
rint a rektort az Egyetemi Ta-
nács kezdeményezésére, a mi-
niszter javasla tára a köztár-
sasági elnök nevezi ki. 

• Mit jelent bővebben az 
Egyetemi Tanács kezdemé-
nyező jogköre? 
- Magyaru l kö rü lbe lü l 

annyit, hogy a pályázók közül 
kiválasztja az egyetemen tá-
mogatottságot élvező jelöltet. 
Az Egyetemi Tanács korábbi 
döntése szerint nem kell előre 
kidolgozott eljárásban rögzí-
teni, milyen módon derüljön ki 
a j e lö l t egye t emi t ámoga -
tottsága. Valahogy ezt mégis jó 
lenne megtudni, ezért karon-
ként informális megbeszélések 
fo lynak ar ró l , ki legyen a 
rektor. 

• Benyúlja a pályázatát? 
- Nincs szándékomban. A 

T e r m é s z e t t u d o m á n y i Kar 
többsége két személyt támogat, 
a kettő közül az egyik ugyan 
én vagyok, de úgy gondolom, 
hogy nem rendelkezem még 
kellő irányftási tapasztalattal és 
széleskörű egyetemismerettel. 

• Valóban viszonylag 
gyors karriert futott be, 
hiszen július l-jével nevez-
ték ki egyetemi tanárrá, 
egyszersmind rektorhelyet-
tes lett, aki szeptembertől -
feladatköre szerint - rektor. 
- Gyakran azért kap egy 

vezető funkció várományosa 

• Október l - jén, szombaton 
lép hatályba a rendőrségi tör-
vény , amely a b ű n ü l d ö z é s 
ha t ékonyságának növe l é se 
érdekében megteremti a lehe-
tőséget többek között a titkos 
információgyűjtésre, a vádal-
kura, fedővállalkozások létre-
hozására, de arra is, hogy ezen-
túl a rendőrség engedélyezze, 
illetve ellenőrizze a személy-
és vagyonvédelmi, valamint a 
magánnyomozói tevékenysé-
get . A jogszabályt fél évvel 
ezelőtt fogadta el teljes egyet-
értéssel a parlament. 

A törvény előír ja , hogy a 
rendőrség működését a kor-
mány a belügyminiszter útján 
irányítja. A miniszterelnök a 
belügyminiszter előterjeszté-
sére nevezi ki és menti fel az 
országos rendőrfőkapitányt. A 
rendőrség feladata a közbiz-
tonság és a belső rend védel-
me, és a testülethez tartoznak 
többek között a külföldiek be-
utazásával, magyarországi tar-
tózkodásával és bevándorlásá-
val, továbbá a menekültügyi 
eljárással kapcsolatos idegen-
rendészeti feladatok. A terje-
de lmes jogszabá ly egyebek 

Dr. Cs ir ik J á n o s he-

lyettes államtitkárrá kine-

vezése, szeptember 1-je óta 

a József Attila Tudomány-

egyetem rektori teendőit 

Dr. Rácz Béla általános és 

tudományos rektorhelyet-

tes látja el. A tanévkezdet-

ről, az egyetem helyzetéről 

és személyes ambícióiról 

kérdeztük. 

támogatást és bizalmat, mert 
sokan a meg nem va lósu l t 
lehetőséget látják benne. De én 
tudom, hogy nem létezik az a 
friss elme, aki a várakozása-
kokat kielégítené és meg tudná 
oldani a nehéz egyetemi fel-
adatokat. 

• Olyan nagyok a bajok, 
hogy - elnézést a kifeje-
zésért - az is bolond, aki 
ma rektorságot vállal? 
- Nem i lyenfa j ta kibúvót 

keresek, sok nehéz helyzetből 
s ikerül t már k imásznom. A 
kutatói pályámat sem féltem, 
szerencsére nagy a munkabí-
rásom. A valódi indok az, ami-
ről beszéltem az imént: szeret-
nék több vezetői tapasztalatot 
szerezni. 

• Az Optikai és Kvantum-
elektronikai Tanszékén is 
szerzett, hiszen a tanszék-
vezető, Bor Zsolt professzor 
helyettese volt. 
- A tanszéken 70, az egye-

t emen meg 7 ezer ember 
ügyeivel kell foglalkozni. 

• Gondolom, az egyetem 
nehézségei a pénzhiányból 
fakadnak. 
- Nincs még pontos ada-

tunk, de a számításaim szerint 
legalább 50-60 millió forinttal 
kevesebb lesz az elvonások 
után a költségvetési pénzünk. 
Ez nagy érvágás. Szerencsére 
az energiaárak emelése nem 

érint olyan súlyosan bennün-
ket, mintha nem valósult volna 
meg az ene rg ia fe lhaszná lás 
korszerűsítése. Vannak tarta-
lékaink, amelyek takarékos-
ságból s z á r m a z h a t n a k . De 
semmi módon nem tudjuk saját 
e rőből mego ldan i a l egna-
gyobb gondokat, amelyek ab-
ból származnak, hogy a leg-
több épületünk régi, elavult, 
felújításra szorul. A kollégiumi 
férőhelyek hiánya azzal fenye-
get , hogy nem tudnak a mi 
egye t emünkre j á rn i , sokan, 
akik nem tudják megfizetni az 
égbe szökő szegedi albérlet-
árakat . Abban nem remény-
kedem, hogy a közeljövőben 
milliárdos nagyságrendű beru-
házással kollégiumot építhe-
tünk, ezért lépcsőzetes megol-
dáson gondolkodunk. Remé-
lem, hogy a jövőre beveze-
tendő tandí j olyan egyetemi 
bevétel lesz, amelyből ezt a 
legégetőbb problémát oldhat-
juk meg, és nem kell ezt a 
pénzt a működés f inanszíro-
zására használni - mondjuk 
egy újabb energiaár-emeléskor. 
Az idén körü lbe lü l 1500 
e l sőéves jöt t az egye temre , 
közülük 900-an jelentkeztek 
kollégiumba és mindössze 250 
diákot tudtunk elhelyezni. 

• Az elsőéveseknek más 
természetű gondjaik is van-
nak: az egyetem még a 

kredit rendszer beveze-
tésének előkészületeinél 
tart, de sokaknak már most 
nagyon bonyolultan állít-
ható össze az órarendjük. 
- Ez a szabadság ára. Peda-

gógia i haszna is van, hogy 
saját maguknak kell kialakítani 
a számukra megfelelő tantárgyi 
kombinác ió t : vége annak a 
v i l ágnak , ame lyben a sa já t 
ügyeinkben is valamely fel-
sőbbség igazított el bennünket, 
j o b b , ha m e g t a n u l u n k ma-
gunkon segíteni. Al ighanem 
azt is e lőbb-utóbb meg kell 
t ennünk , hogy b e l e í r j u k az 
ismertetőnkbe, amit egy ame-
riaki magánegyetem ismerte-
tő jében lá t tam: az ezen az 
e g y e t e m e n kapot t d ip loma 
semmilyen karrier befutását és 
semmilyen állás betöltését nem 
ga ran tá l j a , csak az ezen az 
egyetemen tett s ikeres vizs-
gákról ad tanúsítványt. 

• Az universitas híve? 
- Kevés a tapasztalatom a 

szegedi fe l sőokta tás i intéz-
mények szándéka i ró l , ezért 
engedje meg, hogy erről most 
ne beszéljek. A témáról Bor 
Zsolt professzor mondása jut 
eszembe: ha két féllábú össze-
kapaszkodik, abból még nem 
lesz Ben Johnson . A nagy 
külföldi egyetemek természe-
tes fejlődés során alakultak ki; 
ha mesterséges úton, szervezeti 
ö s s z e v o n á s o k k a l aka runk 
létrehozni nagy egyetemeket, 
akkor azt nagyon alaposan és 
megfontoltan kell előkészíteni. 
Nem mondom, hogy előállhat 
az összevonásokkal egy gyé-
mántkr is tá ly-szerű funkc io -
nál is egység , h i szen e l t é rő 
érdekű emberek együttműkö-
déséről lenne szó; de legalább 
amolyan puding-állagot illene 
elérni. Az intézmények közötti 
verseny Magyarországon mos-
tanában kezdődik. Az Európai 
Közösségnek mindenese t r e 
létezik már egy erősorrendet 
mutató listája, amelyben bizo-
nyos egyetemek diplomáival 
kapcsolatban óvatosságra inte-
nek. A JATE-t nem féltem a 
kibontakozó versenytől. 

Sulyok Erzsébet 

m Ma hatályba lép a rendőrségi törvény 
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Bizai MII s z e m e i ly = ugynoK 
mellett arról is rendelkezik, 
hogy a rendőri intézkedés nem 
okozhat olyan hátrányt, amely 
nyilvánvalóan nem áll arány-
ban az intézkedés törvényes 
céljával. 

A rendőrség bűncselekmény 
elkövetésének megelőzésére, 
felderítésére titkos információ-
gyűjtést folytathat. így például 
informátort vagy úgynevezett 
bizalmi személyt - ügynököt -
vehet igénybe, illetve a rendőri 
jelleg leplezésével információt 
gyűjthet és a vele együttmű-
ködő személy védelmére fedő-
okiratot állíthat ki, illetve fedő-
vállalkozást hozhat létre. A fe-
dővállalkozást rendőrségi költ-
ségvetésből lehet létrehozni és 
a szükséges pénzügyi forrását 
titokban kell tartani. A rendőr-
ség a vele együttműködő sze-
mélyeknek anyagi ellenszol-

gá l ta tás t nyú j tha t , indokol t 
esetben külföldi személy ré-
szére konvertibilis devizában is 
teljesíthet kifizetést, illetve át-
utalást. Súlyos bűncselekmény 
esetén bírói engedéllyel a ren-
dőrség titokban átkutathat ma-
gánlakást , az ott történteket 
technikai eszköz segítségével 
megf igyelhet i és rögzí thet i . 
Ezenk ívü l ugyancsak bírói 
engedé l lye l l ehe tőség van 
levelek, postai küldemények, 
telefonbeszélgetések figyelem-
mel kísérésére, i l letve azok 
rögzítésére. Az ilyen je l legű 
titkos módszereket elsősorban 
a nemzetközi bűnözésse l , a 
kábí tószer-csempészésse l , a 
pénzhamisítással, a fegyveres 
bűncselekményekkel kapcsola-
tos esetek felderítésére alkal-
mazhatják. A különleges esz-
köz bevetése iránti kérelemnek 

tartalmaznia kell az alkalmazás 
he lyé t , az é r in te t t s zemé ly 
nevé t , a kü lön leges e szköz 
megnevezését és annak hasz-
nálatának időpontját. 

A rendőrségi törvény azt is 
lehetővé teszi, hogy az ügyész 
hozzájárulásával a nyomozás 
megtagadásának vagy meg-
szüntetésének kilátásba helye-
zésével a rendőrség informá-
ciószolgáltatásban állapodhas-
son meg a b ű n c s e l e k m é n y 
elkövetőjével. Az ilyen vádal-
kura akkor van lehetőség, ha 
megállapodással elérhető bűn-
üldözési célhoz fűződő érdek 
meghalad ja az állam bünte-
tőjogi igényének érvényesíté-
séhez fűződő érdeket . Azaz 
általában a kisebb súlyú bűn-
cselekmények után járó bün-
tetés elengedése jöhet szóba. 

Az O T P Bank Rt. Csongrád Megyei Igazgatósága 
(Szeged, Széchenyi tér 7.) 

értesíti tisztelt ügyfeleit, hogy 
az építési és ingatlanvásárlási kölcsönök 
(a már folyamatban lévők is), valamint 

az ifjúsági betét ügyintézése 

1994. október 3-ától (hétfőtől) 
az újszegcdi lakáshitel iókban történik. 

Szeged, Fő fasor 1 6 - 2 0 . 

Az O T P Bank Rt. Csongrád Megyei Igazgatósaga 
(Szeged, Széchenyi tér 7.) 

értesíti tisztelt ügyfeleit, hogy 
- a személyi, áru- és gépjármű-vásárlási hitelek 

(a már folyamatban lévők is) 
- a KST, - értékpapír ügyintézése 
- a kárpótlási jegyek kiszolgálása 
1994 . október 3 tói (hétfőtől) 

a Tisza Szállóban kialakított ideiglenes 
OTP-fiókban történik. Szeged, Wesselényi u. 1. 

m Döntött a képviselő-testület 

Újabb utakat építenek 
Mórahatmon 
Több fontos kérdést tűzött 

napirendjére a mórahalmi kép-
viselőtestület csütörtök dél-
utáni ülésén. A Katona László 
p o l g á r m e s t e r e l n ö k l e t é v e l 
tartott testületi összejövetelen 
e lő szö r t e l epü l é spo l i t i ka i 
kérdésekrő l ha l lga t tak meg 
e l ő t e r j e s z t é s t , m a j d ezze l 
kapcsolatosan döntöttek pédául 
két lakásbérlő kijelöléséban is. 
A 10 beé rkeze t t pá lyáza t 
elbírálásával kapcsolatban a 
testület úgy határozott, hogy 
egy lakást szolgálati célra, a 
másikat pedig a helyi általános 
iskola számára utalja ki, s ez 
u tóbbi t a j ö v ő b e n a t an in -
tézmény oktatási célra hasz-
nosíthatja. 

A testület módosította költ-
ségvetési rendeletét is, s ennek 
ke re t ében 200 ezer fo r in t 
támogatást biztosított a helyi 
sportkörnek az 1994. évre. 

A mórahalmi polgárok bizo-
nyára örülnek majd a város 
veze t é sének dön t é se mia t t , 
amely arra vonatkozik, hogy 
több utcát szilárd burkolattal 
lá tnak el - még az idei év 
folyamán. A Szőlő, a Köztár-
saság és a Rózsa utca lakói 
beadvánnyal fordultak a kép-
vise lő tes tü le thez , amelyben 
kérik, hogy a város vezetése az 
útépítési program keretében 
találjon megoldást az említett 
utcák szilárd útburkolattal való 
beép í t é sé re . A tes tü le t úgy 
döntött , hogy mind a három 
utca kérelmét elfogadja és az 
ö n k o r m á n y z a t min tegy 4 
millió forint összegben hitelt 
vesz fel a munkálatok kivite-
lezésére. Ezek szerint a három 
utca még az idén szilárd út-
burkolatot kap, s megszűnnek 
lakóinak eddigi közlekedési 
gondjai is. 

K. F. 

Önkormányzati mérleg 
Kisteleken 

A beszámolót követő vitá-
ban több képviselő felvetette, 
hogy az előterjesztés nem tük-
rözte elég árnyaltan az elmúlt 
ciklus törekvéseit, több dolog 
kimaradt belőle. Szinte vala-
mennyi megszólaló képviselő 
köszönte a polgármesteri hi-
vatal dolgozóinak segítőkész 
k ö z r e m ű k ö d é s é t , amel lye l 
munkájukat megkönnyítették. 

Majoros István, a PEB 
elnöke sikernek könyvelte el, 
hogy Kistelek az elmúlt né-
hány évben helyi adók kivetése 
nélkül is sokat fejlődött, s úgy 
vélte, az előző kormányzat -
minden hibája ellenére - sokat 
tett a vidék felzárkóztatásáért. 

Balogh Zoltán alpolgármes-
ter szerint a testület ígéretei 
közül nem sikerült megvaló-
sítani az új munkahelyek te-
remtését, a fiatalok és az értel-
miség megtartását, a város nem 
tudta megemészteni a képvi-
selő-testület Rákóczi iskolával 
kapcsolatos döntését , amely 
nem a választók érdekeit szol-
gál ta . !d. dr. Sikter András 
v i s szau tas í to t t a a Rákócz i 
iskolával kapcsolatos bírálatot. 
Elmondta, hogy jelenleg egyet-
len állás sincs az iskolában 
betöltetlenül, s ha távoztak is 
pedagógusok, jöttek helyettük 
újak, akikről nem lenne szabad 
eleve azt fe l té te lezn i , hogy 
rosszabbak. Véleménye szerint 
az igazgatónő pozitív válto-
zásokat indított el, és alkalmas 
az iskola vezetésére. 

Dr. Ocskó Olga, az ügyren-
di bizottság elnöke kiemelte: 
egyetlen képvise lő sem haj-
szolt egyéni érdekeket, a tes-
tület valamennyi tagja maxi-
mál isan a közügyeke t szol-
gál ta . A vendégek közül is 
többen szólni kívántak. Bajzak 
János azt kérte, hogy az önkor-

Csütörtökön este 
ülést tartott a kiste-
leki önkormányzat . 
Ott József polgár-
mester beszámolót 
terjesztett elő a kép-
viselő-testület 4 éves 
t e v é k e n y s é g é r ő l , 
amelyben az elvégzett 
munkát eredményes-
nek ítélte. Szólt az 
oktatás, a közműve-
lődés, az egészségügy 
és a szociális ellátás 
terén elért eredmé-
nyekről, a helyi köz-
szolgái tatások mű-
ködéséről. 

mányzat a jövőben kiemelteb-
ben foglalkozzon az agrárága-
zattal. Szél Tibor vál lalkozó 
k i fogásol ta , hogy az önkor-
mányza t nem köve t t e e lég 
nagy figyelemmel a földkiadó 
bizottságok munkáját, kevés út 
épült, nem megfelelő a szemét-
szállítás. Szerinte hitelekből 
nem szabad megépíteni a ter-
vezett kulturális és sportcent-
rumot, mert az elviszi az ön-
k o r m á n y z a t pénzé t . Dr. 
Zombori Gábor i g azga tó -
főorvos erre a javaslatra rea-
gálva kifejtette: ezt az áldoza-
tot érdemes vállalni, s nemcsak 
a kocsmákat kell szaporítani, 
hanem óriási szüksége van a 
településnek egy ilyen, csak 
hosszú távon és pénzben nem 
kifejezhető módon megtérülő 
beruházásra is. 

H. I s . 

^ ^ I 

" Az O T P Bank Rt . értesíti tisztelt ügyfeleit, 
hogy átépítés miat t 

a S z e g e d , M é r e y u t c a i k ö r z e t i f i ó k j a 
1 9 9 4 . o k t ó b e r 3 - á t ó l ( h é t f ő t ő l ) 

- ideiglenesen -

a Tisza Szállóban üzemel. 
Szeged, Wesselényi u . l . 

Az ügyfelszolgálat ideje és a telefonszámok 


